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L’Auditori Joan Cererols del Centre Cultural de Marto-
rell va ser l’espai que va acollir la XXVIII Assemblea de 
l’ACM. Amb la voluntat de fer territori, en aquesta ocasió 
es va escollir aquest municipi, molt vinculat amb l’ACM, 
ja que l’exalcalde de Martorell, Salvador Esteve, va ser 
president de l’ACM des del 2007 fins al 2011. El Centre 
Cultural de Martorell va ser inaugurat l’any 1995 amb 
l’objectiu de ser un espai de difusió, formació i suport a 
les entitats, professionals i empreses. Actualment, acull 
diversos serveis públics culturals locals i d’assistència 
a les persones. L’equipament destaca per una original 
coberta, formada per cinc enormes plafons de colors. 
L’auditori està dedicat al compositor, músic i monge be-
nedictí Joan Cererols.
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La XXVIII Assemblea de l’Associació Catalana de Munici-
pis ha estat, una vegada més, un punt de trobada essencial 
per a tots els que treballem des del món local per construir un 
país millor. L’assemblea no només ha servit per fer balanç de 
l’últim any, sinó també per traçar les línies que guiaran el mu-
nicipalisme català en un any ple de reptes i d’oportunitats. 
 
Durant l’Assemblea, hem abordat qüestions fonamentals com el 
finançament local, el suport als municipis rurals i la internacionalit-
zació del municipalisme. A través de projectes com l’Observatori 
de Finances Locals, hem reafirmat el compromís de l’ACM per 
proporcionar dades i eines que permetin donar suport a la nos-
tra acció política en favor d’aquesta millora del finançament tan 
necessària. Hem defensat un model de finançament que reco-
negui l’autonomia local i asseguri recursos suficients per atendre 
les competències i serveis que la ciutadania espera de nosaltres. 
 
Un altre dels èxits destacats d’aquest any ha estat l’aprovació de la 
Llei de Municipis Rurals, una reivindicació històrica que comença 
a traduir-se en millores concretes per als municipis amb menys po-
blació. A més, el nou PUOSC 2025-2029 suposa un salt qualitatiu en 
termes de recursos i simplificació de tràmits, amb una dotació que 
gairebé dobla la de l’anterior pla. Aquestes mesures, fruit del treball 
conjunt entre l’ACM i govern i Parlament per garantir una millor equi-
tat territorial i reforçar la capacitat d’actuar dels nostres municipis. 

En l’àmbit internacional, l’ACM ha fet passos decisius per pro-
jectar el municipalisme català més enllà de les nostres fronte-
res. Amb accions com el Pla Estratègic d’Internacionalització i 
la participació en xarxes globals, estem posicionant Catalunya 
com un referent en governança local, sostenibilitat i innovació. 
 
La XXVIII Assemblea ha finalitzat aprovant també un pressupost 
que ens permetrà continuar treballant. Ens enfrontem a un any 
ple de desafiaments, però amb la força d’un municipalisme unit, 
capaç de liderar el canvi i construir un país més just, equilibrat i 
solidari. Som motor de país, i seguirem treballant junts per fer que 
aquesta realitat sigui cada dia més tangible.

Meritxell Budó
Presidenta de l’ACM
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EDITORIAL

La XXVIII Assemblea 
de l’ACM per impulsar 
el municipalisme cap al 
futur
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XXVIII ASSEMBLEA

Reivindiquem la necessitat urgent d’un nou 
finançament local en la XXVIII Assemblea, 
celebrada a Martorell
L’Associació Catalana de Munici-
pis i Comarques (ACM) va celebrar el 
passat 10 de desembre la XXVIII As-
semblea general ordinària al Centre 
Cultural de Martorell, on va reunir un cen-
tenar d’alcaldes i alcaldesses del país. 
 
Durant l’Assemblea es va aprovar una 
proposta de resolució que reclama un 
nou finançament local per poder fer front 
als reptes actuals. Així, la presidenta de 
l’ACM i alcaldessa de la Garriga, Meritxell 
Budó, va reivindicar, una vegada més, 
la necessitat que el món local disposi de 
les eines financeres adequades, ja que la 
reforma de l’impost sobre les plusvàlues, 
l’aixecament de la suspensió de les regles 
fiscals que impedeixen l’ús de romanents 
i el compliment del 0,2% de superàvit, 
afecten la capacitat financera de les ad-
ministracions locals. D’aquesta manera, va 
alertar que “les despeses municipals han 
augmentat un 57% des del 2013, mentre 
que els ingressos només han crescut un 
40%. Això evidencia un desfasament que 
impacta directament en la capacitat de 
prestar serveis de qualitat”, destacant que 
l’Observatori de les Finances Locals que 
va activar l’ACM ha permès disposar de 
dades concretes i actualitzades per plan-
tejar l’estat real de la situació econòmica 
dels ajuntaments i veure la necessitat de 
disposar d’un nou finançament local “ajus-
tat a les necessitats reals”.

Meritxell Budó va apuntar algunes solu-
cions per millorar el finançament que pas-

sarien per l’increment de les transferències 
directes i incondicionades que “reconeixe-
ria els ajuntaments com a administracions 
majors d’edat, capaces de gestionar els 
seus recursos amb responsabilitat”. En 
aquest sentit, la proposta de resolució 
aprovada per l’Assemblea de l’ACM pro-
posa millorar el Fons de Cooperació Local 
tant per ajuntaments com per als consells 
comarcals per poder donar continuïtat a la 
prestació de serveis. En concret, es propo-
sa un increment general del 10%, però ma-
jor (fins al 15 o 20%) per als municipis rurals 
o d’especial atenció i els consells comar-
cals rurals, que sovint tenen més dificultats 
per poder prestar els serveis. La proposta 
de resolució també reclama poder dispo-
sar dels romanents en cas de necessitat, 
malgrat l’aixecament de la suspensió de 
l’aplicació de les regles fiscals, que els ens 
locals puguin participar en la determinació 

La presidenta Meritxell Budó reclamant concretar un nou finançament per al món local.

aa

del percentatge atribuït a cada administra-
ció en la limitació del deute, i que es com-
pensi la pèrdua d’ingressos que els ajunta-
ments han patit amb el canvi normatiu de 
la plusvàlua.

El vicepresident primer de l’ACM, Jaume 
Oliveras, va llegir la proposta de resolu-
ció que també reclama l’adequació del 
marc jurídic amb una nova Llei de Go-
verns i finances locals. “És imprescindi-
ble una actualització del marc jurídic per 
enfortir conceptes com l’autonomia local, 
la suficiència financera i la col·laboració 
entre administracions”, ha dit. I ha afegit 
que cal simplificar i reduir la burocrà-
cia per promoure la col·laboració entre 
administracions “per donar estabilitat a 
les polítiques públiques locals”. Olive-
ras també va afirmar que la millora del 
finançament local s’ha d’afrontar supe-

El vicepresident primer Jaume Oliveras defensant la proposta de resolució.Sergi Penedès, secretari general adjunt, fent balanç d’activitat del 2024.
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XXVIII ASSEMBLEA

Més d’un centenar d’alcaldes i alcaldesses van assistir a la XXVIII Assemblea.

El president del Parlament, Josep Rull, en el discurs de cloenda.Assistents a l’Assemblea validant els diversos punts de l’ordre del dia.

rant perspectives partidistes o divisions 
territorials o organitzatives: “Només des 
de la unitat del món local es podrà garan-
tir el respecte i la corresponsabilitat amb 
altres administracions, garantint que les 
decisions polítiques tinguin en compte 
les necessitats reals de la ciutadania”.

En la cloenda de l’Assemblea, la presi-
denta de l’ACM, Meritxell Budó, també 
es va felicitar per la tramitació històrica 
de la Llei de l’Estat de Municipis Rurals i 
l’aprovació del PUOSC 2025-2029 per al 
desenvolupament local, dues qüestions 
on l’entitat municipalista ha tingut un pes 
i paper decisiu. Meritxell Budó també va 
reivindicar el compromís i la vocació de 

servei del municipalisme català i que el 
seu futur implica mantenir la unitat i rei-
vindicar que és “motor de país”.

La cloenda va comptar amb la presèn-
cia del conseller de la Presidència, Al-
bert Dalmau, que va refermar el com-
promís de govern amb el món local de 
qui ha dit que és “una peça central” per 
a la vertebració del país. “Per això, va 
afegir,”continuarem mantenint un diàleg 
constant”. Mentrestant, el president del 
Parlament de Catalunya, Josep Rull, va 
posar en relleu la importància de l’ACM 
en “la vertebració del municipalisme ca-
talà i en la promoció de l’autonomia lo-
cal”, i va destacar que el món municipal 

Meritxell Budó i Jaume Oliveras, defensant la 
necessitat d’un nou finançament local.

L’alcalde de Martorell, Xavier Fonollosa.

El Conseller de la Presidència, Albert Dalmau, parlant des del faristol.

“es defineix pels vèrtexs de la cohesió, 
agenda modernitzadora i vocació de ser-
vei a les persones i a la nació”.  Al mateix 
temps, va manifestar que el món local és 
“autogovern i sobirania. La base del sis-
tema institucional neix amb la força i el 
lideratge del món municipal”.

Descarrega la Proposta de 
Resolució aprovada en la 

XXVIII Assemblea escanejant el 
codi QR: 
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ACTUALITAT

Participem en l‘acte institucional d’inici de la 
tramitació de la Llei de l’Estatut dels Municipis 
Rurals al Parlament de Catalunya
El passat 27 de novembre, prop de 300 
alcaldes i alcaldesses, juntament amb 
representants de les entitats municipalis-
tes, entre les quals l’Associació Catala-
na de Municipis, van participar en l’acte 
institucional d’inici de la tramitació del 
Projecte de llei de l’Estatut de Municipis 
Rurals, que va tenir lloc al Parlament de 
Catalunya. Representant l’ACM, va par-
ticipar-hi Carme Ferrer, alcaldessa de 
Senan i presidenta del Fòrum de Petits 
Municipis de l’ACM i també va assistir-hi 
el vicepresident primer, Jaume Oliveras. 

En la seva intervenció, Ferrer va dema-
nar que l’Estatut sigui “àgil, viu, dinàmic 
i sense cotilles” i va subratllar que la llei 
“no només és un acte de justícia per als 
municipis rurals” sinó que és “una qües-
tió de país” que interpel·la a tothom. “Un 
país equilibrat és més fort i més cohe-
sionat”, va dir. Juntament amb la resta 
de representants de les entitats munici-
palistes, tots van coincidir a destacar la 
importància d’aquesta llei i la tasca de 
consens que hi ha hagut per elaborar-
la i es van referir al dia d’avui com un 
“dia històric”. A més, van demanar que 
s’acceleri el procés per aprovar-la defi-
nitivament i que després s’apliqui també 
de manera efectiva al més aviat possi-
ble. També van prendre la paraula en 

Carme Ferrer, alcaldessa de Senan i presidenta del Fòrum de Petits Municipis de l’ACM, va inter-
venir en l’acte al Parlament.

l’acte els presidents de l’Associació de 
Micropobles de Catalunya, Joan Solà, i 
d’Eines de Repoblament Rural, Jaume 
Gilabert, i el representant de la Fede-
ració de Municipis de Catalunya Josep 
Bigorra.

Aquest projecte de llei, que va superar el 
debat de totalitat sense cap esmena de 
retorn, marca un pas decisiu per dotar 
els municipis rurals d’un marc normatiu 
propi que impulsi el seu desenvolupa-

ment econòmic, millori la prestació de 
serveis públics i en combati el despo-
blament  amb la finalitat de combatre 
alhora el desequilibri territorial. La llei 
incidirà en l’àmbit fiscal per oferir deduc-
cions en l’IRPF per trasllat, rehabilitació o 
adquisició de la residència habitual a un 
municipi rural; econòmic, per dotar els 
municipis de més autonomia finance-
ra i impulsar mesures d’incentivació de 
l’activitat; i d’habitatge, amb la creació 
d’una borsa d’habitatge rural i mesures 
per incentivar la rehabilitació. També es 
crearà un portal únic a la seu electrònica 
per simplificar la burocràcia i impulsar 
una connectivitat digital fiable i de qua-
litat.

Aquesta llei s’aplicarà als 213 municipis 
rurals que tenen menys de 2.000 habi-
tants i que pertanyen a una comarca 
rural. També s’hi empararan 381 muni-
cipis més, entre els que no arribin als 
500 habitants i els municipis entre 500 
i 2.000 habitants que tinguin una densi-
tat de població inferior a 12,5 habitants/
km2, o una taxa de creixement menor 
al 10% els últims deu anys, o una taxa 
d’envelliment superior al doble de la mi-
tjana de Catalunya.

Foto de família dels participants a l’acte de suport. Foto: Parlament de Catalunya (Sergi Ladevesa).
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ACTUALITAT

Una delegació d‘alcaldes i representants 
institucionals de Macedònia del Nord visita l‘ACM
El 2 de desembre l’ACM va acollir la visita 
d’una delegació d’alcaldes i representants 
institucionals de Macedònia del Nord. 
La trobada va servir per posar en comú 
experiències en matèria de bon govern, 
transparència i participació ciutadana. 
La delegació estava formada per Julijana 
Pavkovska Bocevska, secretària d’Estat 
al Ministeri d’Autonomia Local; Radmila 
Sandeva Krstova, assessora al Ministeri 
de Finances; Viktor Paunov, alcalde de la 
municipalitat de Karbinci; Irena Sterjovska 
Lokvenec, presidenta del Consell Muni-
cipal de Prilep; Sejdi Nebiu, president del 
Consell Municipal d’Arachinovo; Nimetula 
Demiri, responsable municipal de projec-
tes; Zoran Jankulovski, director executiu de 
l’Associació d’Oficials de Finances Munici-
pals; Lejla Nebiu, oficial de seguiment del 
PNUD; i Dorothee Fischer, assessora en 
gestió de projectes. També hi ha participat 
Carles Llorens, secretari general d’ORU 
FOGAR.

La presidenta de l’ACM, Meritxell Budó, tot 
i no poder ser-hi presencialment, va voler 
saludar els membres de la delegació a 
través de videoconferència, per explicar-
los els serveis que ofereix l’ACM als seus 

La presidenta, Meritxell Budó, va saludar telemàticament la degelació municipalista

associats, com l’assessorament legal, la 
formació a electes i tècnics municipals, i la 
gestió de la Central de Compres. A més, 
va destacar el compromís i implicació de 
les entitats locals catalanes en la millora 
de la transparència, no només com una 
obligació legal, sinó com una oportunitat 
per fomentar una relació més propera i de 
confiança entre l’administració i la ciutada-
nia. També, va posar en valor l’intercanvi 
d’experiències i la col·laboració internacio-
nal com a eines essencials per enfortir els 
governs locals.

La visita s’emmarcava en el projecte “Em-

poderament dels Consells Municipals”, im-
pulsat pel Programa de les Nacions Unides 
per al Desenvolupament (PNUD). El pro-
jecte té com a objectiu enfortir els governs 
locals de Macedònia del Nord, especial-
ment en municipis petits i rurals que afron-
ten reptes derivats de la descentralització 
iniciada el 2022. La delegació va participar 
en un programa d’activitats organitzat en 
col·laboració amb l’ACM per conèixer de 
prop bones pràctiques en transparència, 
digitalització i col·laboració intermunicipal 
en municpis com Terrassa o La Garriga.

La República de Macedònia del Nord, si-
tuada a la península balcànica, és un estat 
jove que va assolir la seva independència 
el 1991 després de la desintegració de 
Iugoslàvia. Actualment, afronta reptes de-
rivats de la descentralització i de la gestió 
d’una estructura administrativa molt de-
pendent del govern central, sobretot pel 
que fa al finançament i a la supervisió. Amb 
81 municipis, incloent la ciutat de Skopje 
com a districte especial, el país ha treballat 
per millorar la transparència, fomentar la 
participació ciutadana i implementar políti-
ques de governança eficients.

Rafael de Yzaguirre es jubila i tanca la seva etapa a l‘ACM
Des de finals del mes de desembre Rafael Yzaguirre 
gaudeix de la seva jubilació. Tanca així la seva etapa pro-
fessional en el si de l’Associació Catalana de Municipis 
on ha treballat els darrers 24 anys i mig al servei dels mu-
nicipis catalans. Durant molts anys va ser el secretari ge-
neral adjunt de l’ACM, càrrec que li va donar l’oportunitat 

de conèixer molts alcaldes i alcaldesses i moltes perso-
nes vinculades amb el món local.

Des de l’ACM li agraïm la seva tasca de servei al munici-
palisme durant tants anys i li desitgem que gaudeixi d’una 
plena i feliç jubilació.

La presidenta Meritxell Budó va saludar la delegació en la visita que van fer a La Garriga.
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ACTUALITAT

Trobada amb la Federació de Municipis de 
Catalunya per tractar temes clau del món local
El passat 12 de desembre va tenir 
lloc una trobada institucional entre les 
direccions de l’Associació Catalana 
de Municipis (ACM) i la Federació de 
Municipis de Catalunya (FMC) a la seu 
d’aquesta última entitat a Barcelona. 
La reunió va servir per tractar diversos 
temes de rellevància per al món local, 
entre els quals el finançament local i la 
millora de la representativitat del món 
local en els òrgans institucionals.

A la reunió, hi va assistir la presidenta 
de l’ACM, Meritxell Budó; el vicepresi-
dent primer de l’ACM, Jaume Oliveras; 
el vicepresident de l’ACM i el secretari 
general adjunt, Sergi Penedès. Per part 
de la FMC hi van prendre part el seu 
nou president, David Bote; el vicepre-
sident de la FMC i alcalde de Torelló, 
Marçal Ortuño; el vicepresident de la 
FMC i alcalde de Mollerusa, Marc Sol-
sona; la secretària general de la FMC, 

Susanna Mérida i el secretari general 
adjunt de la FMC, Joan Carles Garcia.

Entre els temes que es van tractar, des-
taca la reivindicació d’un millor sistema 
de finançament per als municipis, una 
qüestió essencial per assegurar que 
els ajuntaments puguin afrontar les 

necessitats creixents dels ciutadans. 
També, es va destacar la necessitat de 
simplificar i agilitzar les aportacions del 
Govern català als ens locals. En la tro-
bada, es va abordar la necessitat d’un 
major reconeixement del paper dels 
governs locals en la governança del 
país.

Signem un conveni amb el Fons Català de 
Cooperació per reforçar l’acció dels governs 
locals en la cooperació al desenvolupament

Els representants de l’ACM (esquerra) en la reunió amb representants de la FMC (dreta).

La presidenta de l’ACM, Meritxell Budó, i el president del 
Fons Català de Cooperació, Jordi Cuadras, van signar un 
protocol de col·laboració que busca enfortir el municipa-
lisme català i promoure l’acció conjunta en l’àmbit de la 
cooperació al desenvolupament

El conveni estableix un marc de treball comú que inclou la 
participació de representants de cadascuna de les enti-
tats en els òrgans de govern de l’altra. Així mateix, acorda 
realitzar accions concretes per promocionar el compromís 
dels ajuntaments catalans per destinar el 0,7% dels seus 
ingressos a projectes de cooperació.internacional, en lí-
nia amb les recomanacions de l’ONU. A més, el protocol 
preveu la coordinació per impulsar iniciatives conjuntes en 
suport del món local, la promoció de mocions de posicio-
nament, l’ús compartit d’espais per a actes i reunions, i la 
creació d’una oferta formativa dirigida a electes i tècnics 
locals. També es comprometen a donar suport a campan-
yes d’emergència en situacions de conflicte bèl·lic o de-
sastres naturals.

El protocol té una vigència inicial d’un any, amb la possibi-
litat de renovació anual per acord mutu. Amb aquest pas, 
l’ACM i el FCCD consoliden una aliança estratègica per fo-
mentar una cooperació municipalista més eficient i solidària, 
tant a nivell nacional com internacional.

Meritxell Budó amb Jordi Cuadras.
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ACTUALITAT JURÍDICA

El Suprem avala la col·locació de la bandera LGTBI 
en edificis públics el Dia de l’Orgull en considerar 
que no és un símbol de significació partidista
El passat 28 de novembre de 2024 la 
Secció Quarta de la Sala Contenciosa 
Administrativa del Tribunal Suprem (TS) 
va emetre dues sentències (SSTS núm. 
1900/2024 i 1901/2024, de 28 de novem-
bre de 2024, M.P. D. Pablo Lucas Murillo 
de la Cueva) en la qual determina que la 
col·locació de sengles banderes de l’Arc 
de Sant Martí amb motiu de la celebració 
del Dia de l’Orgull LGTBI -28 de juny- en 
un pati interior de la Diputació de Vallado-
lid i en el balcó principal de l’Ajuntament 
de Saragossa, respectivament, no in-
fringeix la Llei 39/1981, de 28 d’octubre, 
per la qual es regula l’ús de la bandera 
d’Espanya i el d’altres banderes i ensen-
yes, i tampoc els principis d’objectivitat 
i de neutralitat de les Administracions 
Públiques. Tots dos contenciosos tenen 
el seu origen en recursos presentats per 
l’Associació d’Advocats Cristians. 

En primer lloc, les sentències consideren 
que no s’infringeix l’esmentada «Llei de 
Banderes» perquè, una vegada analitzat 
el contingut de la norma, considera que 
«no hi ha res en aquests preceptes que 
prohibeixi la presència de símbols com 
el de l’Arc de Sant Martí en els edificis 
públics. No és aplicable al cas (...)». 

En segon lloc, el TS considera que la 
col·locació de la bandera no infringeix 
el principi d’objectivitat que imposa a les 
Administracions Públiques l’art. 103 de la 
CE i el de neutralitat ideològica que impo-
sa la legislació electoral. Més concreta-

ment, l’Alt Tribunal diu que «l’objectivitat 
que vol la CE no equival a indiferència 
ideològica. Mira els interessos generals 
als quals han de servir les Administra-
cions Públiques i no és compatible amb 
la subordinació de la seva actuació als 
interessos particulars, ni amb iniciatives 
divisives de la societat. És la instrumenta-
ció, d’una banda, de les Administracions 
Públiques la que exclou aquesta procla-
mació constitucional». 

En aquest sentit, el Tribunal Suprem con-
sidera que no hi havia impediment jurídic 
per, amb motiu del 28 de juny, exhibir la 
bandera de l’Arc de Sant Martí a l’edifici 
consistorial, ja que no es va col·locar per 
substituir o subordinar-hi les banderes i 
ensenyes oficials, no és un signe o sím-
bol de significació partidista i tampoc no 
propugna cap mena d’enfrontament. 

El Tribunal afegeix que aquesta bande-
ra es projecta a favor de la igualtat entre 
les persones i que s’identifica amb valors 
àmpliament compartits, com són els pro-
pis de la igualtat, assumits per la Cons-
titució (arts. 14 i 9.2) i per la Carta de 
Drets Fonamentals de la Unió Europea 
(art. 21.1), valors que, a més, han estat 
desenvolupats pel legislador estatal en 
la Llei 3/2007, de 22 de març, en la Llei 
15/2022, de 12 de juliol, integral per a la 
igualtat de tracte i la no discriminació, 
que expressament reconeix en l’article 
2.1 el dret de tothom a no ser discriminat, 
entre altres raons, per l’orientació o per la 

identitat sexual. Extrem en el qual insis-
teix la Llei 4/2023, de 28 de febrer, per a 
la igualtat real i efectiva de les persones 
trans i per a la garantia dels drets de les 
persones LGTBI.

Finalment, hem de constatar que totes 
dues sentències compten amb el vot 
particular del Magistrat José Luis Reque-
ro que discrepa de la majoria i considera 
que la col·locació per una Administració 
Pública de la bandera LGTBI infringeix 
l’obligació de neutralitat i objectivitat pre-
vista a l’art. 103.1 CE.

Consulta la resolució escanejant el 
següent codi QR

Balcó del Palau de la Generalitat. Foto: ACN
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A qui s‘adreça?

Termini de presentació

OBSERVATORI DE FINANCES LOCALS

Els ajuntaments catalans, a la cua en finançament 
de l‘Estat
La situació financera dels ens locals 
és cada cop més complicada. Les 
despeses augmenten i els ingressos 
cauen o creixen molt més lentament, 
tal com es constata a bastament des 
de l’Observatori de les Finances Lo-
cals de l’ACM. Tot i això, en el cas dels 
ens locals catalans, plou sobre mullat, 
ja que el seu finançament és especial-
ment insuficient, fins al punt de situar-
se a la cua en recursos transferits per 
l’Estat. Unes dades que també reve-
la l’Observatori, el qual compara les 
transferències corrents que reben els 
ajuntaments i diputacions per part del 
govern espanyol (incloent-hi la partici-
pació en els impostos estatals) tant a 
Catalunya com a la resta de territoris. 
S’hi exclouen, en tot cas, les comuni-
tats uniprovincials —on els recursos 
de les diputacions són ingressats pel 
govern autonòmic—, les forals —amb 
un sistema i estructures pròpies— i les 
insulars —on existeixen consells insu-
lars o cabildos.

A primer cop d’ull, les dades serien 
enganyoses, atès que els ajuntaments 
i diputacions catalans apareixen com 
uns dels que més transferències per 
habitant reben de l’Estat, només per 
darrere dels d’Aragó i Castella i Lleó. 
Malgrat tot, cal tenir en compte que 

aquesta comparativa no capta correc-
tament l’impacte del finançament local 
a cada territori, ja que l’Ajuntament de 
Barcelona —com el de Madrid— gau-
deix d’un model de finançament propi. 
De fet, l’Ajuntament de Barcelona in-
gressa, per si sol, el 48% de les trans-
ferències corrents del govern espan-
yol a totes les entitats locals catalanes. 
Incloure-la en els càlculs genera un 
clar biaix i no reflecteix la situació del 
gruix d’entitats locals.

Per això, val la pena comparar els re-
cursos rebuts sense els de Barcelona 
i, per fer-ho homologable, també sen-

se els de les respectives capitals dels 
altres territoris. Així, excloent tan sols 
una ciutat de cada comunitat, la imat-
ge canvia molt. Les entitats locals de 
Catalunya ja apareixen entre les pitjor 
finançades de l’Estat en euros per ha-
bitant, amb 504, només per damunt de 
les del País Valencià (493). I molt lluny 
de les d’Extremadura (591), Castella i 
Lleó (634) o sobretot l’Aragó (772).

Un altre element que cal tenir en 
compte és que el cost d’oferir un ma-
teix servei varia enormement entre te-
rritoris. Hi ha qui justifica que els ca-
talans paguin més impostos perquè 

Jaume Oliveras
Vicepresident primer de l’ACM

El sistema de finançament local és 
injust i obsolet, perjudicant espe-
cialment els ens locals catalans. Les 
transferències corrents, que consti-
tueixen el gruix dels recursos apor-
tats per l’Estat, són insuficients i no 
responen a les necessitats reals del 
territori, especialment si es ponderen 
pel cost de la vida, molt més elevat a 
Catalunya. Això situa els ajuntaments 
catalans a la cua del finançament, 
fins i tot excloent el cas de Barcelo-
na, que distorsiona les mitjanes amb 
el seu règim especial.

Una situació similar passa a les dipu-
tacions, que reben transferències molt 
inferiors a les d’altres comunitats amb 
característiques similars. Aquesta falta 
de recursos afecta sobretot els muni-
cipis petits, que depenen fortament 
d’aquestes institucions per garantir 
serveis bàsics. 

La rigidesa del model, basat en actua-
litzacions automàtiques de criteris de-
finits fa dècades, ignora els canvis so-
cials, econòmics i demogràfics de les 
darreres dècades. Cas a banda passa 
amb el finançament dels consells co-
marcals, mal finançats per la Genera-

litat, i sense cap aportació i reconeixe-
ment per part de l’Estat.

Els ajuntaments, a més, es veuen obli-
gats a incrementar la pressió fiscal per 
compensar aquesta manca de finança-
ment, una càrrega que recau directa-
ment sobre la ciutadania. És urgent re-
formar aquest sistema, garantint criteris 
objectius que contemplin les necessi-
tats reals i assegurin l’equitat entre terri-
toris, perquè el món local pugui afrontar 
els reptes del present i del futur.

L‘apunt



OBSERVATORI DE FINANCES LOCALS

situen en la franja baixa de recursos 
rebuts. Ara bé, si aquesta ponderació 
es fa excloent Barcelona i la resta de 
capitals, Catalunya ja s’enfonsa de for-
ma molt destacada en l’últim lloc pel 
que fa al finançament de l’Estat, amb 
l’equivalent a 476 euros per habitant. 
Molt per sota que Aragó, amb 800, 
o Extremadura (680) i Castella i Lleó 
(679). I encara més, si es comparen 
els recursos transferits en funció de la 
mida de la població, són especialment 
els municipis catalans petits i de fins a 
20.000 habitants aquells que més cla-
rament surten perjudicats.

Un dels fets que explica aquest dife-
rencial és que són sobretot les dipu-
tacions les que pateixen un greuge 

la renda mitjana hi és més elevada, 
però, en canvi, a l’hora de repartir els 
recursos recaptats, mai no es té en 
compte que també és un dels territoris 
amb un cost de la vida més elevat. En 
concret, d’entre els territoris analitzats, 
Catalunya és aquell on els preus són 
més alts, un 6,4% superior a la mitjana 
estatal i vora 30 punts per damunt dels 
de Castella-la Manxa i Extremadura —
calculat sobre una base 100 que se-
ria la mitjana estatal—. Sembla força 
evident que la factura de nombrosos 
serveis no serà equivalent a un lloc i 
l’altre.

D’aquesta manera, si es ponderen les 
transferències de l’Estat pel cost de la 
vida, els ens locals de Catalunya se 

financer més clar, més que els ajun-
taments. Les diputacions catalanes 
són les que menys recursos de l’Estat 
reben, tant en termes absoluts com —
encara molt més— tenint en compte el 
cost de la vida. Unes diferències difí-
cils de justificar, ja que el finançament 
d’aquestes administracions no respon 
a  criteris objectius —és una simple 
actualització anual de la quantitat que 
rebien fa 20 anys—. Fins i tot si es té 
en compte el percentatge de pobla-
ció que viu en municipis de menys de 
20.000 habitants —aquells que més 
suport reben d’aquests organismes—, 
les diputacions catalanes estan pitjor 
finançades que les de demarcacions 
amb una demografia similar. Una evi-
dència més que cal actualitzar i repen-
sar el model global de finançament 
local.

I aquesta situació no és innòcua per a 
la ciutadania. Per compensar aques-
ta limitació financera, els ajuntaments 
catalans són aquells de l’Estat que 
tenen establerts, de mitjana, tipus fis-
cals més elevats en els tres impostos 
municipals obligatoris (IBI, de circula-
ció i sobre les activitats econòmiques). 
En el cas del finançament dels ajunta-
ments de fins a 75.000 habitants, els 
recursos que reben venen determinats 
per la mida, per la pressió fiscal que 
exerceixen i per la capacitat fiscal de 
què gaudeixen. Així, els tipus impo-
sitius elevats haurien d’afavorir més 
transferències, però precisament el 
cost de la vida elevat també compor-
ta valors cadastrals més alts, la qual 
cosa limita la xifra resultant del càlcul. 
Per tant, un cop més, només es té en 
compte el cost de la vida per reduir 
les transferències a rebre, en conside-
rar que permet recaptar més impostos 
amb els tributs municipals, però no 
per considerar que oferir els mateixos 
serveis públics surt més car a les ad-
ministracions catalanes.

Escaneja el codi QR per consultar 
l’Observatori de Finances Locals 
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La integració de l’atenció social i sanitària, un 
repte davant l’envelliment

L’índex de sobreenvelliment a Vic 
el 2023 es va situar un punt per so-
bre de la mitjana catalana i la xifra 
s’enfila en el cas de les dones. Un 
dels principals reptes que té Vic és 
gestionar l’atenció social i sanitària 
per a tot aquest gruix de persones, 
que cada dia creix, i que tenen més 
de 75 anys, viuen soles i bàsicament 
són dones.

Atendre aquestes persones d’una 
forma integrada, ja sigui des de la 
vessant social com des de la sani-

tària, és un tema “clau” per a la ciu-
tat. Així ho diu la regidora de Benes-
tar i Família, Núria Homs, que creu 
que els usuaris han de tenir profes-
sionals de “referència” que els acom-
panyin en tot el procés vital. “Hem 
d’aconseguir que no donin voltes 
pels sistemes, sinó que el sistema 
sigui el que s’adapta a la necessitat 
en cada moment de la vida”, apunta.

Aquest any, per primera vegada, Vic 
ha estat una de les ciutats escolli-
des per treballar en aquesta línia 

amb la figura del gestor de cas. Es 
tracta d’un professional que té una 
visió general i que es converteix en 
el responsable de referència per a la 
persona atesa. També té la facultat 
d’activar els serveis que siguin ne-
cessaris.

El problema, però, arriba quan 
aquest professional topa amb la 
“fragmentació” de tots els serveis i 
recursos que ha d’activar, destaca 
Homs. De fet, apunta que aquest és 
un dels grans esculls que encara ha 
de superar la integració, com passa 
per exemple amb el pressupost. Per 
això, celebra la iniciativa del Govern 
de la Generalitat d’aprovar l’Agència 
d’Atenció Integrada Social i Sanitària 
(AGAISS): “Ara el debat està en com 
aterra l’agència i, sobretot, com es 
finança”.

La regidora qualifica “d’avenç impor-
tant” l’anomenat visor Salut+Social, 

Una resident del centre Palamós Gent Gran amb una cuidadora que l’atén mentre fa exercicis de 
mobilitat.

Dues infermeres ajudant una resident del centre Palamós Gent Gran a caminar pel passadís.

L’alcalde de Palamós 
reclama més recursos 
a l’atenció domiciliària 

i que es creïn més 
places residencials

Reportatge en col·laboració amb:
A. Recolons, L. Busquets i X. Pi.

Amb una societat en què cada 
vegada hi ha més persones d’edat 
avançada, un dels reptes que te-
nen les administracions és com 
fer front a l’envelliment i com es 
garanteix la qualitat de vida. Per 
això, es treballa per la integra-
ció dels àmbits social i sanitari, 
creant un model conjunt que doni 
millor resposta a les necessitats 
d’aquestes persones. Els ajunta-
ments també hi tenen un paper. 
Recollim els casos de Palamós, 
Vic i Sant Boi de Llobregat.
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per impulsar aquest model conjunt, 
i que el Baix Empordà pugui entrar 
dins del sistema entre l’any vinent i 
el 2026.

Puig subratlla que sobretot cal impul-
sar la part d’atenció social perquè al 
seu municipi ja hi ha integració sa-
nitària gràcies a la tasca feta pels 
Serveis de Salut Integrats del Baix 
Empordà (SSIBE), que gestionen tant 
l’hospital com el centre Palamós Gent 
Gran. “Cobrim l’atenció primària, la 
intermèdia i l’especialitzada”, con-
creta la directora d’atenció a la de-
pendència del SSIBE, Núria Comas.

Així, a més dels residents dels pa-
cients que es deriven al Palamós 
Gent Gran, també es tenen en comp-
te les necessitats a la llar. “En el cas 
de persones en edat avançada o pa-
cients crònics, quan se’ls dona d’alta 
de l’hospital ja es contacta amb la 
primària perquè hi hagi suport a do-
micili”, diu Comas, que creu que això 
ja és un pas cap al nou model. “Però 
cal que aquesta integració social i 
sanitària sigui efectiva”, afegeix.

un espai informàtic on els profes-
sionals dels dos àmbits compartei-
xen dades que després els ajuden 
a prendre decisions. “Era una gran 
demanda que fins fa tres mesos no 
teníem, però ara és un pas de ge-
gant”, valora.

A Palamós, l’alcalde Lluís Puig admet 
que la integració social i sanitària és 
un dels “reptes” per l’envelliment de 
la població, que pateix malalties crò-
niques i que requereix atenció cons-
tant. Per això, veu “necessari” que 
els dos àmbits s’unifiquin perquè tant 
els atesos com les seves famílies tin-
guin un únic referent a qui dirigir-se. 

Salud González, regidora de Salut Pública i Comunitària a l’Ajuntament de Sant Boi, al seu 
despatx.

L’alcalde demana més recursos i te-
nir una “estratègia comuna”, i adver-
teix que “la pota coixa” és l’atenció 
social. Per això, reclama més recur-
sos a l’atenció domiciliària i que es 
creïn més places residencials.

Aquest municipi del Baix Empordà, a 
més, es troba amb la circumstància 
que és un atractiu per a persones que 
volen anar a viure-hi quan es jubilen. 
“I això fa que haguem de preveure 
que, en un futur, s’incrementaran les 
necessitats d’atenció a la dependèn-
cia”, constata l’alcalde, que confia 
que la futura Agència d’Atenció Inte-
grada Social i Sanitària sogui el pilar 

Pla detall de les mans d’una resident del centre Palamós Gent Gran 
fent exercicis de mobilitat.

Sant Boi de Llobregat 
té un grup de treball 

amb tots els agents per 
aplicar mesures per 

a la integració social i 
sanitària

L’alcalde de Palamós, Lluís Puig, parlant amb una resident del centre 
Palamós Gent Gran.



pugui atendre. Això, que amb una 
coordinació efectiva dels diferents 
serveis es podria resoldre en un ter-
mini de temps raonable, de vegades 
“s’eternitza” col·lapsant els recursos 
disponibles.

A partir de l’experiència adquirida 
durant la pandèmia als centres re-
sidencials, la prova pilot de la que 
forma part Sant Boi de Llobregat 
ha consistit en la creació d’un grup 
de treball amb tots els agents impli-
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L’Irma és la cuidadora de la Montserrat a qui visita tres cops per 
setmana.

Qui ja treballa en una prova pilot per 
abordar de forma “global” la integra-
ció al municipi és Sant Boi de Llo-
bregat. La regidora de Salut Pública 
i Comunitària, Salut González, creu 
que la coordinació entre els serveis 
socials i sanitaris és “necessària i 
imprescindible” davant el progres-
siu envelliment de la població i uns 
recursos públics “limitats” per fer-hi 
front. “Actualment no tenim circuïts 
establerts i cadascú va al seu aire. 
Això, a banda de ser poc eficient, 
també pot introduir desigualtats que 
no ens podem permetre”, assenyala.

González explica que cada dia és 
més habitual que persones grans 
que han estat ingressades a l’atenció 
intermitja, per exemple, per una cai-
guda, passin mesos i fins tot anys 
a llarg estada perquè, un cop re-
cuperats, no poden tornar a casa 
seva perquè han perdut autonomia 
i no tenen recursos ni ningú que els 

cats, des del Departament de Salut i 
l’Ajuntament als diferents proveïdors 
de salut locals. Han creat un decàleg 
de propostes que aniran aplicant 
progressivament.

Una de les que ja està en marxa 
és l’ampliació de dos a tres equips 
d’atenció domiciliària al Parc Sanitari 
Sant Joan de Déu. L’altra, en la què 
es treballa actualment, és que el Ser-
vei d’Atenció Domicilària (SAD), que 
depèn directament de l’Ajuntament, 
incorpori professionals sanitaris per 
complementar l’atenció a persones 
amb una autonomia limitada o en si-
tuació de vulnerabilitat.

La feina del grup de treball també ha 
posat sobre la taula la necessitat de 
crear noves places residencials per a 
gent gran amb mòduls específics per 
a persones amb problemes de salut 
mental o discapacitat que no puguin 
accedir a residències convencionals.

A finals d’octubre, el Govern va apro-
var el projecte de llei de l’Agència 
d’Atenció Integrada Social i Sanitària 
(AGAISS). El seu objectiu és coordinar 
els departaments i actors que interve-
nen en l’atenció integrada social i sani-
tària, i prioritzar la cura i l’atenció a les 
persones en l’entorn domiciliari i comu-
nitari per afavorir que puguin desenvo-
lupar, durant el màxim de temps possi-
ble, el seu projecte de vida a casa. Un 

altre dels objectius és que les persones 
que es troben en centres residencials re-
bin atenció sanitària del sistema públic. 
La creació de l’agència té un pressupost 
d’uns 4 milions d’euros i de 3 milions 
anuals vinculats al desenvolupament de 
programes. Un cop aprovat per part de 
l’executiu, el projecte de llei es trasllada 
al Parlament per al seu debat i aprova-
ció, amb l’objectiu de poder desplegar 
l’AGAISS el 2025.

Nova agència del Govern   
Pots visualitzar el 

reportatge en vídeo 
llegint aquest codi QR:

Vic té la figura del 
gestor de cas, un 
professional de 

referència per a la 
persona atesa i que 

pot activar els serveis 
necessaris

Taller de gimnàstica activa per a persones grans al centre de dia Sant 
Jordi de Vic.
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FONS EUROPEUS

Quins ajuntaments han rebut finançament del 
Next Generation?
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• Sostenibilitat i turisme: 245 milions 
d’euros entre els plans de sostenibilitat tu-
rística i projectes d’economia circular.
• Drets socials: Més de 152 milions 
d’euros per al benestar social, amb una 
forta inversió en serveis educatius i infraes-
tructures.
• Energia i transició ecològica: Prop 
de 138 milions d’euros per a iniciatives 
d’autoconsum, eficiència energètica i ges-
tió de residus.
• Infraestructures i mobilitat: 213 milions 
gestionats des del Ministeri de Transports 
per a la transformació digital i la sostenibi-
litat urbana.

Si fem l’anàlisi per convocatòries, la Gene-
ralitat (511 M€) ha destinat més finança-
ment a través del contracte programa en 
matèria de serveis socials, els Plans ex-
traordinaris de Sostenibilitat Turística, les 
convocatòries per al foment de recollida 
selectiva de residus municipals, ajuts per 
a l’autoconsum i emmagatzematge amb 
fonts d’energia renovable, i subvencions 
als ens locals destinades al finançament 
d’infraestructures, equipaments i funciona-
ment, entre d’altres. 

I pel que fa a les convocatòries de l’Estat 
Espanyol (622 M€), les que han deixat més 
diners són els ajuts per a la implementació 
de zones de baixes emissions i la trans-
formació digital i sostenible del transport 
urbà, el programa a la rehabilitació dels 
edificis públics (PIREP local), els projectes 
singulars locals d’energia neta a municipis 
de menys de 5.000 habitants (DUS 5000), 
les destinades a la transformació digital i 

Segons dades publicades al Butlletí Oficial 
de l’Estat i al Diari Oficial de la Generalitat 
de Catalunya, s’han destinat més de 1.133 
milions d’euros provinents dels fons Next 
Generation a Catalunya. D’aquesta quanti-
tat, un 45% (511 milions) han estat ges-
tionats a través d’institucions catalanes, 
mentre que el 55% restant (623 milions) 
han arribat mitjançant convocatòries es-
tatals. El repartiment s’ha fet principalment 
a través de convocatòries (70%) i, en me-
nor mesura, mitjançant concessions direc-
tes (30%).

A nivell territorial, l’Estat ha gestionat gai-
rebé tots els seus fons mitjançant con-
vocatòries (98% del total), mentre que a 
Catalunya s’ha observat un equilibri entre 
convocatòries (182 milions) i concessions 
directes (329 milions). Aquesta inversió ha 
beneficiat un total de 647 ajuntaments 
catalans, impulsant 3.087 projectes.

Entre els municipis amb majors volums de 
finançament, Barcelona lidera amb 306 mi-
lions d’euros, seguida de Lleida (33 M€), 
Tarragona (31 M€), l’Hospitalet de Llo-
bregat (30 M€), Terrassa (29 M€), Girona 
(28 M€), Manresa (23 M€), Granollers (22 
M€), Mataró (21 M€), Reus (20 M€) i San-
ta Coloma de Gramenet (19 M€).

A nivell comarcal, les comarques que més 
han rebut fons són el Barcelonès, el Baix 
Llobregat, el Vallès Occidental, el Tarra-
gonès i el Vallès Oriental, seguides pel Se-
grià, el Maresme, el Gironès, el Bages i el 
Baix Empordà.

La distribució també posa en evidència 
desigualtats segons la població munici-
pal. Els ajuntaments amb més de 50.000 
habitants han captat el 86% dels recursos 
(970 milions d’euros), mentre que els mu-
nicipis de menys de 5.000 habitants han 
rebut només el 4% (50 milions d’euros). 
Aquesta tendència fa palesa la necessitat 
d’implementar mesures que promoguin 
una distribució més equitativa i equilibrada.

Els fons s’han destinat a projectes d’àmbits 
clau per al desenvolupament sostenible i la 
millora dels serveis locals:

modernització de les administracions. 

Cal mencionar que aquest no ha estat 
un procediment fàcil per als ens locals. 
Aquests han tingut dificultats tècniques en 
l’ús de l’aplicatiu de gestió dels fons, que 
han provocat retards en els procediments 
administratius i el compliment dels termi-
nis. Uns terminis d’execució ajustats que 
dificulten el compliment d’aquests, exces-
siva complexitat en la documentació i pro-
cediments administratius i endarreriments 
significatius en els pagaments de les sub-
vencions. 

Malgrat aquestes dificultats, els ens locals, 
han obtingut bones xifres dels fons, que 
tindran un impacte molt significatiu a la 
ciutadania.  L’àmplia participació reflecteix 
l’esforç i la capacitat de gestió dels ens lo-
cals. Malgrat això, cal continuar treballant, i 
així ho farem des de l’ACM, per assegurar 
que els recursos arribin de manera equita-
tiva a tots els municipis, independentment 
de la seva grandària, i per enfortir el suport 
a les zones menys poblades.

Col·labora amb aquesta secció:

Oficina de Fons Europeus

of.fonseuropeus@acm.cat
www.acm.cat/area-de-
continguts/oficina-fons-europeus

* dades actualitzades fins el 25 de novembre de 2024
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Segona edició del Diploma d’especialització 
en Transició ecològica i gestió de Comunitats 
Energètiques Renovables
Amb la primera edició encara en mar-
xa, i davant de l’altíssima demanda 
que va tenir, hem obert es inscrip-
cions per a una nova edició del Di-
ploma d’especialització en Transició 
ecològica i gestió de Comunitats 
Energètiques Renovables. Aques-
ta segona edició tindrà lloc entre el 
29 de gener i el 17 de desembre de 
2025, amb l’objectiu de no deixar nin-
gú enrere en aquesta formació inno-
vadora i necessària per al foment de 
la transició energètica cap a les re-
novables des del territori a partir de 
projectes locals.

Igual que la primera edició, aques-
ta és una formació universitària de 
postgrau, de 35 crèdits europeus, 
impulsada per l’ACM i la Universitat 
Rovira i Virgili (URV), en col·laboració 
amb l’Institut Universitari de Recer-
ca en Sostenibilitat, Canvi Climàtic i 
Transició Energètica (IU-RESCAT), en 
col·laboració amb la Fundació Muni-

cipalista d’Impuls Territorial (FMIT), 
la Càtedra Enric Prat de la Riba de 
la UAB, i altres entitats acadèmiques 
i institucionals. Està finançat pel Mi-
nisteri per a la Transició Ecològica i 
el Repte Demogràfic (MITECO) i per 
l’IDAE. 

L’objectiu és formar professionals en 
el sector de la sostenibilitat i el canvi 
climàtic, per capacitar-los en el dis-
seny i la implementació d’iniciatives 
de transició energètica basades en 
comunitats locals d’energia renova-
ble. La formació aborda de manera 
integral tots els aspectes teòrics vin-
culats a la creació de les comunitats 
energètiques locals, i també inclou 
mòduls pràctics.

Les classes es faran cada dimecres i 
combinaran sessions en format digital 
–la majoria— amb algunes de presen-
cials, durant tot un dia un cop al mes, 
a la seu de l’ACM.

Col·laboren amb aquesta secció:

Tornen les Matinals Prat de la Riba
El pròxim mes de febrer s’iniciarà la XIII 
edició de les Matinals Prat de la Riba, 
el seminari de sessions monogràfiques 
destinat a electes i directius locals 
que fins al novembre oferirà forma-
ció centrada en qüestions jurídiques, 
econòmiques i socials d’actualitat que 
afecten els ens locals. Les sessions tin-
dran lloc de manera virtual de 9 a 13 h 
durant 6 dates de febrer a novembre. 
 
Les Matinals són fruit de la col·laboració 

entre la Fundació Aula d’Alts Estudis 
d’Electes (FAAEE) de l’ACM i la UAB 
mitjançant la Càtedra Enric Prat de la 
Riba, i va tenir lloc per primer cop el 
2010 com una jornada d’actualització 
jurídica. Les sessions es configuren a 
partir de tres blocs: el primer en què es 
tracten temes d’actualització i novetat 
legislativa que afecten a les competèn-
cies locals, el segon amb ponències 
sobre temes d’agenda i d’actualitat, 
i finalment el tercer és un format ta-

ller vinculat als temes tractats, en què 
s’analitzen casos reals. Amb tot plegat, 
les persones assistents no només po-
dran obtenir coneixements teòrics sinó 
també participar i debatre amb la resta 
de companyes i companys, analitzant 
i buscant solucions conjuntament. 
 
Ja estan obertes al web de l’ACM les 
inscripcions a totes les persones elec-
tes i a personal directiu i eventual de 
les administracions locals.

Informació i contacte
93 496 16 16 Ext. 107
formacio@acm.cat
https://www.acm.cat/formacio
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Cloem a la UPF la nova edició per a Barcelona 
del postgrau en Gestió gerencial local i direcció 
pública
El passat 12 de desembre la seu de la 
UPF-BSM a Barcelona va acollir la cloen-
da i presentació davant del tribunal dels 
Treballs finals de Postgrau. Els 32 alum-
nes, gerents i electes locals, distribuïts 
en 8 grups van presentar i defensar els 
seus treballs finals davant dels directors 
acadèmics del Postgrau, els doctors Mi-
quel Salavador i Carles Ramió, i el cap 
de Continguts de l’ACM, Lluís Corominas. 
El tribunal va glossar cadascun dels tre-
balls que tenien mitja hora per a ser ex-
posats, destacant-ne la qualitat i diver-
sitat de temàtiques que anaven des de 
la gestió de la transferència de coneixe-
ment a l’administració local, fins a la go-
vernança de les polítiques d’habitatge 
o dels serveis socials, entre d’altres. 
 
Aquesta ha estat la vuitena diplomatu-
ra que l’ACM ha impartit durant el 2024, 
essent l’onzena edició d’aquest mateix  
postgrau Gerencial, si bé és la prime-
ra de les edicions que amb un nou pro-
grama enfocat a les capacitats i com-
petències institucionals i la governança 
robusta, ha estat impartit per la Barce-
lona School of Management de la UPF.   
 
Posteriorment a la defensa dels Treballs 

finals es va celebrar l’acte protocol·lari 
de cloenda amb la participació d’Isidre 
Sierra, vicepresident de l’ACM, i la sub-
directora general de la BSM-UPF, Fàti-
ma Piqué, que van felicitar els alumnes 
per la seva graduació destacant el ba-
gatge de coneixement que s’emporten 
en l’àmbit professional per a la millo-
ra de la qualitat dels serveis públics.  
 
La formació la imparteix la UPF School of 
Management i està dissenyada específi-
cament per satisfer les necessitats dels 
professionals de l’administració local en 
llocs de comandament, amb l’objectiu 

de contribuir al canvi de cultura adminis-
trativa i la millora de les organitzacions 
públiques. El programa consta de cinc 
assignatures pluridisciplinàries teorico-
pràctiques pensades per fomentar el des-
envolupament de capacitats directives. 
També reforça les competències geren-
cials dels participants i aspira a garantir 
una administració pública més eficient i 
orientada al servei a la societat, en línia 
amb els requisits establerts per l’Estatut 
Bàsic de l’Empleat Públic (EBEP). En curs 
hi ha una nova edició que va iniciar-se el 
passat novembre i que s’estendrà fins a la 
tardor del 2025.

Èxit de seguiment de la XIV Setmana Municipal
El passat 28 de novembre es va clausurar amb un gran èxit de 
participació la XIV Setmana Municipal sobre qüestions actuals 
del dret local i que ha comptat amb experts de referència, vincu-
lats en l’àmbit universitari i en l’administració pública. Durant tres 
jornades, en horari de matí, s’han tractat els aspectes pràctics 
que planteja la tramitació dels procediments administratius, la 
contractació pública local i la intel·ligència artificial aplicada a les 
entitats locals. Els participants, electes i tècnics van arribar a ser 
un total de 417, distribuïts en les tres jornades, amb una valora-
ció general molt positiva sobre la qualitat dels ponents.

L’actual Setmana Municipal té el seu origen en la que es va 
celebrar per primer cop el 1915, en l’època de la Mancomu-
nitat de Catalunya, organitzada per l’Escola de Funcionaris 
d’Administració Local. Cent anys més tard, l’ACM i la Càtedra 
Enric Prat de la Riba d’Estudis Jurídics Locals de la UAB, jun-
tament amb l’Escola d’Administració Pública, les quatre diputa-

Foto de grup d’alumnes del Postgrau amb responsables acadèmics i representants de l’ACM.

cions catalanes que es federaren per constituir la Mancomunitat 
i l’Ajuntament de Barcelona van reeditar el juliol de 2014 la VIII 
Setmana Municipal per seguir contribuint a la millora de la for-
mació científica i tècnica del personal al servei de les adminis-
tracions locals. 

Es preveu que la pròxima edició de la Setmana tingui lloc els 
dies 25 a 27 de novembre de 2025.
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La formació continuada del 2024 va oferir mig 
miler de cursos a professionals locals a través 
del Pla Agrupat de Formació Continuada
Durant tot el 2024 hem format a 14.321 
tècnics del món local i hem impartit fins a 
8.029 hores lectives, distribuïdes en 495 
accions formatives, a través del Pla Agru-
pat de Formació continuada – AFEDAP, 
que agrupa els Plans de les Diputacions 
de Girona, Tarragona i Lleida, conjunta-
ment amb el pla específic de l’ACM.

Per àmbits, la formació sectorial dirigida 
a col·lectius específics, com seguretat, 
serveis socials, educació, esport o policia 
local, ha estat la més sol·licitada. Aquest 
àmbit ha acumulat 131 accions formatives 
amb més de 2.700 participants. En segon 
lloc, destaquen els cursos de caràcter 
jurídic-procedimental, amb 95 accions i 
més de 4.000 participants. La formació 
en Noves Tecnologies també ha estat 
clau, amb 86 cursos que han atès gairebé 
3.000 alumnes.

El pla 2024 ha apostat per recuperar la 
presencialitat, situant aquest format en el 
50% del total de les formacions. Aquesta 
modalitat s’ha equilibrat amb les forma-
cions virtuals síncrones i les de format 
mixt, oferint una àmplia varietat d’opcions 
adaptades a les preferències i necessitats 
dels participants. Dins el pla destaca el 
perfil majoritari dels participants: el 72% 
són dones, davant del 28% d’homes, evi-
denciant l’elevada participació femenina 
en la formació contínua en l’àmbit local.

A nivell d’impacte territorial, la formació 
es distribueix per a totes les comarques 

Hores

Direcció i Gerència pública
Econòmica-pressupostària
Específics determinats 
col·lectius

366
185

2.256,5

Àmbits formatius

Idiomes/Llengües 625

Participants

307
712

2.741

241
Informació i atenció al públic 504
Jurídic-procedimental 1.389

850
4.026

Total de 
formacions

15
15

131

11
32

95

Valoració

4,41

Noves tecnologies 
informació i comunicació
Recursos humans
Urbanisme i Medi Ambient

Prevenció de Riscos Laborals. 
Salut Laboral
Polítiques d’Igualtat
Avaluació de l’Acompliment
Administració Electrònica
Responsabilitat Social i 
Mediambiental
Utilització eficient de 
recursos públics

Transparència i bon govern

4,29

4,50

4,59
4,30
4,47

1.434 2.92286 4,36

300 78529 4,35

297,5 38021 4,13

449,5 85342 4,54

48 1344 4,40
10 411 -
80 814 4,25

22 272 4,38

18 1512 4,52

14 463 4,47

Innovació i creativitat en 
organitzacions 30 242 4,00

i vegueries del país, sense excepció, de 
forma que el 70% de la formació s’efectua 
fora de l’Àrea metropolitana de Barcelona, 
garantint una tasca d’equilibri territorial 
accessible a tots els municipis del país.

Els resultats tornen a consolidar la bona 
valoració del Pla Agrupat de Formació 

Continuada (AFEDAP), que amb una va-
loració mitjana de 4,37 sobre 5 esdevé 
una eina clau per al desenvolupament 
professional dels treballadors, tant tèc-
nics com administratius i d’agrupacions 
professionals del món local, reafirmant el 
compromís amb la formació de qualitat i 
l’adaptació a les necessitats formatives.

TOTAL 8.029 14.321495 4,37 / 5
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Nou acord marc de serveis d’assegurances de 
danys a edificis i instal·lacions
A partir de l’1 de gener de 2025, entrarà en 
vigor el nou Acord marc d’assegurances, 
expedient 2023.09, per a la pòlissa de 
danys a edificis i instal·lacions  amb desti-
nació a les entitats locals de Catalunya. 

L’objecte de la licitació de l’assegurança 
és cobrir les pèrdues o danys materials del 
patrimoni relatius al continent i al contingut 
dels seus béns, a grans trets les cobertures 
serien: incendi o explosió, robatori, danys 
per aigua, actes vandàlics, trencament de 
vidres i danys per fenòmens meteorolò-
gics. L’empresa adjudicatària és: Occident 
GCO Sau de Seguros y Reaseguros.

La vigència de l’acord marc és de dos anys 
a partir de l’1 de gener de 2025, prorroga-
ble per dos períodes de dotze mesos més 
fins a un total de quatre anys. La vigència 
de la pòlissa és anual. Els ens locals po-
dran contractar la pòlissa en el moment 
que així ho considerin. 

Pel fet de tractar-se d’un nou acord marc, 
les entitats locals s’hauran d’adherir al nou 
expedient (2023.09) en el moment de la re-
novació de les pòlisses en venciment igual 
o posterior a l’1 de gener de 2025  o si les 
contracten per primera vegada a partir de 
l’1 de gener de 2025.

Darrerament el preu de les pòlisses s’ha 
anat incrementant fet que s’ha vist també 
en la oferta presentada per l’empresa que 
ha resultat adjudicatària. Per aquest nou 
contracte la pòlissa de danys ha augmen-
tat en un 13% respecte el contracte ac-
tual que va fixar preu ara fa quatre anys. 

Si passats els dos anys de contracte ob-
servéssim que la tendència a l’alça de les 
assegurances canvia, i entrem en un pe-
ríode de baixa, podrem plantejar licitar-ho 
de nou. 

El servei d’assegurances de la central de 
compres es regeix pel valor de la solvència 
de forma que s’estableix l’adjudicació so-
bre criteris qualitat-preu limitant a la baixa 
el preu d’adjudicació com a forma de man-
tenir cobertures i un servei de qualitat. 

El servei d’assegurances és un dels pri-
mers que es va posar a disposició dels 
ens locals a través de la Central de Com-
pres de l’ACM, a dia d’avui un total de 884 
ens locals (650 ajuntaments i 35 consells 
comarcals, 3 diputacions i 196 ens depen-
dents), estan fent ús de les diferents pòlis-
ses disponibles. 

Recordem que la contractació de les pòlis-

ses passa pel Servei d’assessorament i 
de medicació d’assegurances, expedient 
2023.02,  vigent des del 08/04/2024 fins al 
08/04/2026, i prorrogable per dos períodes 
més de 12 mesos. L’empresa adjudicatària 
és: Ferrer & Ojeda Asociados Correduria 
de Seguros SL.

A la nostra pàgina web disposeu de tota 
la informació que considerem és del vostre 
interès: model d’adhesió, plec administra-
tiu i tècnic i la formalització amb l’empresa 
adjudicatària.

Informació i contacte
Ext. 212
centraldecompres@acm.cat
https://www.acm.cat/compres
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El Pla d’Acció pel biogàs una oportunitat pel 
sector agro-ramader per generar nous recursos 
econòmics i fer el sector més sostenible 
Les plantes de biogàs són unes 
instal·lacions en què en un procés anome-
nat digestió anaeròbica permet transformar 
diferents tipologies de residus orgànics en 
un biogàs que té un alt valor energètic i al 
mateix temps obtenir un producte anome-
nat digestat amb propietats minerals inte-
ressants per aplicació agrícola. 

Dins d’aquest residu que pot tractar les 
plantes biogàs, hi ha les dejeccions ra-
maderes. Aquestes dejeccions poden ser 
directament un subproducte a aplicar en 
els sòls agrícoles, però quan ens trobem 
en zones amb alta intensitat ramadera i en 
zones de vulnerabilitat per contaminació de 
nitrats, com moltes comarques d’interior de 
Catalunya, s’han convertit en uns residus 
que generen un alt impacte ambiental: con-
taminació d’aqüífers, contaminació de sòls, 
emissió de metà (que té 20 vegades més 
d’impacte d’efecte hivernacle que el diòxid 
de carboni) i d’amoníac i d’altres socials 
com són les males olors emeses de les fer-
mentacions parcials dels fems i purins, tant 
pel que fa al seu emmagatzematge com a 
la seva aplicació final.

Per altra banda, la tecnologia ha permès 
actualment el desenvolupament de plantes 
de digestió anaeròbiques que realitzen una 
digestió controlada d’aquestes dejeccions 
ramaderes amb la captació i aprofitament 
del gas produït a la digestió (biogàs) i amb 
un residu final, el digestat, que és més es-
table, més equilibrat i que permet millorar 
la gestió com a fertilitzant agrícola amb un 
pretractament. El gas produït pot ser utilit-
zat per la generació d’energia tèrmica, per 
produir electricitat (cogeneració ) i també 
mitjançant un procés de purificació, podem 
obtenir biometà en concentracions més 
elevades (95%) que pot ser injectat a la xar-
xa de gas natural existent o ser utilitzat en 
flotes de vehicles o per ús industrial. A més 
el balanç d’emissions es considera nega-
tiu, ja que no només evita les emissions 
d’alliberament de les emissions difuses de 
GEI dels purins, sinó que també estalvia les 
emissions corresponents al seu substitutiu 
fòssil. Per tant, transformem les dejeccions: 

de residu problemàtic a producte d’alt valor 
i, a més, les plantes de biogàs són proces-
sos que permeten oferir crèdits de carboni.

Pel que fa al sector ramader, el model des-
centralitzat de plantes de biogàs en el te-
rritori i amb plantes de dimensions petites, 
fa viable l’ús del biogàs obtingut com a 
productor d’energia tèrmica, tant per au-
toconsum propi de l’explotació ramadera, 
com també per obrir la possibilitat d’oferir 
els excedents tèrmics a la comunitat ener-
gètica veïna, que en aquest cas s’anomena 
comunitat de bioenergia. Per altra banda, si 
la planta té cogeneració, pot generar ener-
gia elèctrica que també es pot oferir a la co-
munitat i els excedents restants injectar-los 
a la xarxa elèctrica.

Si avaluem altres països amb ramaderia 
intensiva, veiem l’aposta ferma del Govern 
Francès per a la instal·lació de plantes de 
digestió anaeròbiques a les explotacions 
ramaderes . Els ramaders ho han vist com 
una nova oportunitat per rendibilitzar les se-
ves explotacions i s’han constituït en molts 
casos com a cooperatives energètiques 
per gestionar conjuntament amb altres ra-
maders propers aquestes instal·lacions. El 
model ha funcionat i han proliferat les plan-
tes de digestió anaeròbica. 

Catalunya n’ha pres nota i ha creat 
l’Estratègia del Biogàs a Catalunya, apos-
tant pel model francès descentralitzat i dis-

tribuït que es trasllada en el Pla d’Acció, Pla 
de Biogàs 2023-2030, per assolir l’objectiu 
de 2 TWh anuals de producció de biogàs 
abans del 2030. Aquest objectiu implica 
multiplicar la capacitat actual de biogàs per 
3,5. Per assolir aquests objectius, la Ge-
neralitat publica ajuts econòmics per a la 
instal·lació d’aquestes plantes (la 1a edició 
ha cobert les despeses entre el 30% i fins a 
un 40% del cost d’instal·lació de les plantes 
en cas que s’obrissin els excedents a la co-
munitat energètica). 

Per a les properes convocatòries és es-
sencial començar a preparar les propostes 
tècniques per poder optar a aquests ajuts. 
Els ajuntaments tenen un paper fonamental 
en l’impuls d’aquestes iniciatives i poden 
ser facilitadors de les iniciatives que sor-
geixin de les cooperatives agràries i les 
comunitats energètiques locals. Així, es 
fomenta un model energètic renovable, net 
en emissions de gasos d’efecte hivernacle, 
distribuït i participatiu, que obre noves opor-
tunitats econòmiques per al sector agrora-
mader.

Informació i contacte
93 496 16 16 - Ext. 247
info@fmit.cat
www.fmit.cat
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Els infants també tenen dret a una llar

PÀGINA ESPECIAL

El 20 de novembre celebràvem el Dia Mundial de la Infància: 
una data per reivindicar els drets dels infants i els avenços 
aconseguits, però també per posar focus en els reptes. I 
parlar de reptes a Catalunya és parlar de pobresa infantil. 
 
Un de cada tres infants a casa nostra pateix els efectes de la 
pobresa el que posa contra les cordes tots els seus drets i té 
uns efectes personals i socials inacceptables. I parlar de po-
bresa infantil implica, cada vegada més, parlar de l’habitatge. 
 
Tothom té dret a un habitatge adequat, també els nens i les 
nenes, que han de comptar amb un espai estable i segur 
per al seu ple desenvolupament. Malgrat això, molts viuen 
amuntegats o en precari, degut a la pujada de preus, un 
parc de lloguer insuficient i un escàs habitatge públic. 

A més, el sobrecost que moltes famílies amb infants 
han d’afrontar les obliga a retallar despeses relaciona-
des amb l’alimentació, la salut, les sortides amb l’escola, 
les activitats extraescolars o la cultura i l’oci, cosa que 
empeny a molts nens i nenes a la pobresa i l’exclusió. 
 
L’habitatge explica molts dels problemes que pateixen els 
infants: viure amb humitats, sense llum natural o amb tota 
la família en una habitació té efectes sobre la seva salut 
física. Alhora, la possibilitat de quedar-se sense casa o no 
tenir un espai propi per jugar o estudiar genera malestars i 
problemes de salut mental. 

Aquestes tensions sovint comporten conflictes a la llar 
i problemes de criança, uns problemes que s’estenen 
més enllà de les parets de casa, ja que haver de can-
viar constantment de domicili genera desarrelament 
i dificulta sentir-se part de la comunitat. Això el que 
provoca és més marginació i discriminació, i tam-
bé desconfiança i ràbia cap als adults i la societat. 
 
L’habitatge-llar està sucumbint davant l’habitatge-mer-
caderia i això contribueix a la gentrificació i la segrega-
ció residencial, a l’endarreriment de l’emancipació dels 

joves, les maternitats tardanes i la caiguda de la taxa 
de natalitat. Revertir-ho exigeix conèixer la realitat de 
com i on viuen els nens i les nenes i incorporar la pers-
pectiva d’infància en totes les polítiques d’habitatge. 
 
Necessitem més inversió social en habitatge i augmentar-
ne el parc públic, i també prevenir el sensellarisme, que 
està afectant molt els joves, especialment als procedents 
del sistema de protecció. 

També, és clau invertir en els equipaments i en un espai 
públic que promogui el joc i les relacions comunitàries 
i esdevingui un entorn protector i promotor dels drets 
dels infants. Millorar els pobles i ciutats amb perspecti-
va d’infància i equitat és també una política d’habitatge. 
 
Alhora, és fonamental que la precarietat de l’habitatge 
no dificulti l’empadronament dels nens i nenes que viuen 
al municipi i que els ajuntaments garanteixin activament 
l’empadronament, clau per accedir als serveis amb normalitat. 
 
No tindrem futur si no garantim el present. El temps dels 
nens i de les nenes és ara i no poden esperar.

Escaneja el codi i apunta’t 
al canal de WhatsApp

Jaume Lanaspa Gatnau, president d’UNICEF Comitè Catalunya, 
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 Com puc rebre el butlletí electrònic?
 Envia un mail a comunicació@acm.cat    

    indicant l’assumpte Butlletí electrònic

Estar al dia de 
l’actualitat del 
món municipalista

Rebre tota l’oferta 
formativa de 
cursos, jornades
i postgraus

Rebre 
informació 
d’interès
 local

3 raons
per rebre el butlletí 
electrònic de l’ACM

AGENDA MUNICIPALISTA

Tàrrega assoleix el 80% de 
recollida selectiva un mes 
després de la posada en 
marxa del porta a porta

Reus tindrà una nova àrea 
d‘aparcament dissuasiu 
gratuïta a l‘entrada de la 
ciutat

Tàrrega ha incrementat l’índex de reciclatge del 33% fins al 
82,2% un mes després de la posada en marxa del sistema 
de recollida selectiva parcial porta a porta. En total, en el pri-
mer mes els serveis van recollir, entre contenidors i porta a 
porta, un total de 419 tones d’escombraries. Amb aquest nou 
sistema, s’ha incrementat la fracció paper i cartró en un 66%, 
els envasos en un 164%, el vidre en un 24% i l’orgànica en 
un 96%. Pel que fa a la fracció resta, s’ha reduït en un 79%. 
El nou sistema va entrar en funcionament el 5 de novembre 
passat i consisteix en la recollida porta a porta de les frac-
cions orgànica i resta segons els dies marcats al calendari.

Actualment, deu municipis de la comarca tenen implantada 
la recollida porta a porta dels seus residus municipals amb 
uns resultats que superen de mitjana del 80% de recollida 
selectiva.

Reus ha iniciat els treballs previs per establir una nova 
àrea d’aparcament dissuasiu gratuïta a l’entrada de la ciu-
tat. El nou pàrquing disposarà de 132 places, i s’ubicarà 
al costat del santuari de Misericòrdia. Es comptarà amb 
una partida pressupostària de gairebé 48000 euros per 
fer front a les obres, i ja han començat les tasques de 
condicionament del terreny. 

Amb aquests nous llocs d’estacionament la localitat dis-
posarà de 747 places repartides en cinc aparcaments 
dissuasius. 

L’Ajuntament assegura que continua buscant altres so-
lars per tal d’augmentar el nombre d’aparcaments alter-
natius amb els objectius de fer front a les peticions dels 
veïns i d’oferir alternatives als visitants de la ciutat.

Estat actual de la zona del futur aparcament dissuassiu a tocar del 
Santuari de Misericòrdia. Foto: Reus Digital - Raúl Rodríguez

Acció climàtica

Personal agafant bosses de brossa dels nous cubells del sistema 
porta a porta parcial a Tàrrega. Foto: ACN
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AGENDA MUNICIPALISTA

Instal·len onze càmeres de 
videovigilància intel·ligents 
a Lloret de Mar
L‘Ajuntament de Lloret de Mar (Selva) ha instal·lat onze 
càmeres de videovigilància intel·ligents en diferents punts 
del centre del municipi per reforçar la seguretat. Es trac-
ta d’una acció subvencionada pel Pla de Recuperació, 
Transformació i Resiliència que té el govern espanyol fi-
nançat amb fons Next Generation. 

La inversió dels nous aparells és de 89.690 euros. Les cà-
meres compten amb sistemes tecnològics avançats que 
detecten el moviment d’objectes i elements del mobiliari 
urbà, parques abandonats, reconeix objectes sospitosos 
que portin les persones i també pot controlar l’aforament 
en determinats espais. Les càmeres s’han instal·lat 
a les places del Carme, Santa Cristina i Pere Torrent, a 
l’avinguda de Just i Marlés i al passeig Marítim.

Qualitat de vida

Foto: Ebredigital

Prosperitat
Alcanar posa en marxa un 
projecte clau per millorar 
i revitalitzar el teixit 
comercial del municipi
Es tracta de l’estudi “Anàlisi i diagnosi del comerç d’Alcanar”, una 
iniciativa impulsada per l’Àrea de Desenvolupament Local amb 
l’objectiu d’identificar oportunitats per diversificar i enfortir l’oferta co-
mercial del territori. Es faran visites als comerços locals per conèixer 
de primera mà les seves necessitats, les propostes de millora i la 
situació actual del sector, i paral·lelament, recollir informació sobre 
les impressions i necessitats dels consumidors.

Creen un joc de taula inspirat 
en el Monopoly i L‘Oca 
ambientat en Figueres
Figueres va presentar al desembre ‘El joc de Figueres’, 
un tauler inspirat en el ‘Monopoly’ i el ‘Joc de l’Oca’, am-
bientat en la ciutat i que dona protagonisme a una cin-
quantena d’empreses, entitats i equipaments. El joc recrea 
la ciutat i, seguint l’entramat de carrers, els jugadors han 
de comprar, vendre i competir amb els rivals per guanyar 
la partida. El joc l’ha creat l’empresa Tràfic Conecta, en 
col·laboració de l’Ajuntament de Figueres, amb la partici-
pació de dos figuerencs Lluís Puigbert i Ignasi Quintana.

Al joc hi poden participar entre dos i sis jugadors i té una 
durada aproximada entre 45 minuts i 1 hora i 15 minuts, 
amb la intenció que les partides siguin ràpides i divertides. 
L’objectiu del joc és comprar set fitxes destí i tornar a la 
casella de sortida amb diners. 

El tauler del joc de Figueres. Foto: ACN

Un operari instal·la una càmera de videovigilància intel·ligent a Lloret 
de Mar.




